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S L O V O    S T A R O S T K Y
Vážení spoluobčané,
ve svém zářijovém ohlédnutí 

bych ráda zmínila své postřehy 
z posledních třech měsíců života 
ve Štěpánově. Je za námi horké a 
suché léto, které bylo vyplněno 
mnoha zajímavými kulturními 
akcemi. Jsou to chvíle setkává-
ní se, kdy nemusíme řešit žád-
né problémy, ale necháváme se 
unášet zážitky různého druhu. 
Příprava těchto akcí není vůbec 
jednoduchá a většinou si po-
řadatelé oddychnou, až je akce  
u konce. Mám na mysli řadu dob-
rovolníků ze všech spolků, kteří 
s velkou ochotou pracují ve svém 
volném čase pro ostatní. Všem 
patří velký dík!!! Jmenovitě jsou 
to „štěpánovské ženy“, v čele  
se svou Laďkou Císařovou, doká-
ží zorganizovat a pomoci kdykoli 
jsou požádány, v létě pomohly 
nejen se III. setkáním rodáků, 
ale pobavily děti na konci léta  
na koupališti, často všechny zvou 
na své zájezdy a výlety. Jsem 
ráda, že ve Štěpánově máme ak-
tivní ženy, na které je spolehnu-
tí! Díky! Nemalou skupinu tvoří 
štěpánovský sbor dobrovolných 
hasičů, v čele se svým starostou 
Dušanem Murčou a velitelem 
Miroslavem Nečesánkem, kte-
rým patří dík nejen za pohotové 
zásahy, když se ozve hlas sirén, 
ale rovněž se významně podíleli 
na „rodácích“, akcích pro děti a 
s neutuchající energií vychová-
vají své následovníky. Také vám, 
bratři a sestry, velký dík!!! Další 
zajímavou skupinu lidí najdete 
na konci ulice Tahiti, tady sídlí  
ve svém areálu nohejbalový klub, 
který pod vedením pana Tomáš-
ka také spolehlivě pomůže, kdy je 
třeba a pro ostatní pořádá spous-
tu dobré zábavy, ať sportovní 
nebo jen tak pro pobavení. Díky 
i vám všem!!! Fotbalový klub 
zajišťuje vyžití pro milovníky 
kopané po celou sezonu od jara  
do podzimu, vychovává nové 
hráče, ale také pomůže vždy, 
kdy je jeho prezident pan Havel-
ka nebo pan Jílek mnou osloven. 

Letní kino bez jejich občerstve-
ní, to by nebylo ono. Teď je čeká 
každoroční příprava hodů a to 
je vždy náročná několikadenní 
akce. Také vám všem patří velký 
dík!!! Rybářům patří dík za zá-
vody pro děti, které každoročně  
v září pořádají. V neposlední řadě 
je třeba poděkovat i myslivecké-
mu honebnímu společenstvu, 
které každý rok v zimě pozve 
nás všechny na ples do kulturní-
ho domu. Díky za jejich aktivitu  
pro občany z širokého okolí, pro-
tože je opravdu jediná svého dru-
hu. Možná si teď řeknete, že to 
s tím děkováním přeháním, ale 
všichni jmenovaní si to zaslou-
žili a stále zasluhují, protože vě-
nují spoustu svého volného času, 
aby zajistili kulturní, sportovní 
a společenské vyžití pro ostatní. 
Vyvrcholením letošního kultur-
ního léta bylo III. setkání ro-
dáků Štěpánova, foto ohlédnutí 
za setkáním najdete vedle mého 
textu. A protože všem organizá-
torům jsem již poděkovala, chci 
poděkovat i sponzorům, díky 
kterým se podařilo uspořádat 
bohatý program a vydat při této 
příležitosti fotobrožuru a DVD 
autorů J. Tužila a H. Jurmana. 
DVD bylo vydáno za finanční-
ho příspění Železáren Štěpánov, 
s.r.o., jak autorům, tak sponzo-
rovi děkuji, myslím, že se po-
dařilo vydat památeční filmový 
záznam, který potěšil každého, 
kdo do Štěpánova někdy zavítal. 
Za další sponzorské finanční 
příspěvky děkuji stavební firmě 
STAREDO z Nového Města na 
Moravě, stavební firmě V+K Bys-
třice n. P., Radim Kotlán Štěpá-
nov, Truhlářství Jiří Lukášek Ště-
pánov, Petr Němeček Štěpánov, 
Dufecars Jiří Dufek Štěpánov 
a db betonové jímky Bohuslav 
Dvořáček Štěpánov. A dostali 
jsme téměř 70 tis. Kč. Děkujeme!

S předchozím odstavcem sou-
visí i další téma, které bych ráda 
zmínila a to je poděkování Míle  
Chalupníkové, za její téměř 

(pokračování na str. 3)

POZVÁNKA NA ŠTĚPÁNOVSKÉ HODY

SO   1O. října  20:00 hod. - hodová zábava - sál KD, hraje 
  ANNA ROCK
NE   11. října  dopoledne - stavění máje
  15:30 hod. - setkání pod májí na náměstí
PO   12. října  18:00 hod. - Tlučení kačera
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Výpis z usnesení zastupitelstva městyse (ZM)

Usnesení č. 5/2015
ze zasedání Zastupitelstva městyse Štěpánov nad Svratkou konaného 

dne 9. září 2015 v 17 hodin 
v zasedací místnosti Úřadu městyse Štěpánov nad Svratkou

Zastupitelstvo městyse Štěpánov nad Svratkou:

BERE NA VĚDOMÍ:

- kontrolu usnesení z minulého zasedání zastupitelstva městyse
- zprávu o činnosti rady městyse a ekologické komise 
- zprávu o pověření finančního výboru ke kontrole příspěvkové orga-
nizace
- rezignaci předsedkyně sociální komise  p. Čuprové
- zprávu o výsledku částečného přezkoumání hospodaření městyse 
Štěpánov nad Svratkou za první pololetí roku 2015 
- výsledek výběrového řízení na pronájem nebytového prostoru  
pro podnikání Penzionu Hodůnka
- v souladu s ustanovením § 172 odst. 4 správního řádu vypořádání 
připomínek uplatněných při projednání změny č. I Územního plánu 
Štěpánov nad Svratkou ve smyslu kapitoly „Vyhodnocení připomínek“ 
odůvodnění změny č. I Územního plánu Štěpánov nad Svratkou 

SCHVALUJE:

- návrhovou komisi ve složení Mgr. V. Kubík, Z. Čupr
 pro: 13  proti: 0  zdržel se: 0
- zapisovatele Mgr. Alenu Boháčovou
 pro: 13  proti: 0  zdržel se: 0
- ověřovatele zápisu Mgr. S. Kubíkovou a P. Špačka
 pro: 13  proti: 0  zdržel se: 0
- hlasovat o zařazení všech čtyř navrhovaných bodů do programu jed-
nání současně
 pro: 12  proti: 1  zdržel se: 0
- návrh na zařazení nových bodů programu: 

Bod jednání č. 16: Revokace usnesení o námitkách č. 1, 2, 4 a připo-
mínkách č. 1, 2 vznesených v rámci Změny č. 1 ÚP městyse Štěpá-
nov nad Svratkou k lokalitě I/Z8
Bod jednání č. 17: Odkoupení pozemků pod KD a penzionem Ho-
důnka
Bod jednání č. 18: Mimořádný příspěvek Mikroregionu Bystřicko 
Česko čte dětem a letní kino 2015
Bod jednání č. 19: Finanční příspěvek národopisnému souboru Bo-
rověnka

 pro: 12  proti: 0  zdržel se: 1
- sloučení kulturní, školské a sociální komise ve složení Mgr. Kubíko-
vá Stanislava, Mgr. Kobzová  Ladislava, Mgr. Chalupníková Miloslava  
a Čuprová  Saša. Předsedou kulturní, školské a sociální komise schva-
luje Mgr. Kubíkovou.
 pro: 15  proti: 0  zdržel se: 0
- rozpočtová opatření č. 5, 6, 7/2015
 pro: 15  proti: 0  zdržel se: 0
- Strategický plán rozvoje městyse Štěpánov nad Svratkou na období  
2016 – 2021 v předloženém znění
 pro: 15  proti: 0  zdržel se: 0
- Smlouvu o zřízení zástavního práva k nemovitostem Ev. č. akce: 
117D514000387 s Českou republikou, Ministerstvem pro místní roz-
voj na projekt realizovaný dlužníkem s názvem:  B.j. 2 PB – VB Štěpá-
nov nad Svratkou a B.j. 3 PB – PČB Štěpánov nad Svratkou v budově 
č.p. 9 v předneseném znění
 pro: 15  proti: 0  zdržel se: 0
- Veřejnoprávní smlouvu o zabezpečení provedení zápisů do RUIAN 
v předneseném znění
 pro: 15  proti: 0  zdržel se: 0
- Smlouvu o poskytování příspěvku na částečnou úhradu neinvestič-
ních výdajů ZUŠ Bystřice nad Pernštejnem ve výši 600 Kč na dítě a rok, 
pro školní rok 2015/2016
 pro: 14  proti: 1  zdržel se: 0

- Žádost o poskytnutí dotace z rozpočtu v roce 2015 – STŘED, z.ú.,  
Třebíč ve výši 700,- Kč    
 pro: 14  proti: 1  zdržel se: 0
- Záměr č. 10/2015 o pronájmu pozemku parc. č. 368/1 v k.ú. Vrtěžíř  
o výměře 71 m2 za 0,80 Kč/ m2     
 pro: 15  proti: 0  zdržel se: 0
- návrh Smlouvy s Českou poštou, s.p. o přeměně pobočky České pošty  
ve Štěpánově nad Svratkou na poštu Partner provozovanou  Městysem   
Štěpánov nad Svratkou
 pro: 15  proti: 0  zdržel se: 0
- na základě doporučení výběrové komise pronájem Penzionu Hodůn-
ka paní Lence Nepejchalové, Lipová 897, 593 01 Bystřice nad Pernštej-
nem
 pro: 15  proti: 0  zdržel se: 0 
- zařazení kapličky ve Vrtěžíři do majetku městyse Štěpánov nad 
Svratkou v hodnotě 80 000 Kč 
 pro: 13  proti: 1  zdržel se: 0
- opravu obecní budovy ve Vrtěžíři dle cenové nabídky ve výši  
148 885,- Kč a navýšení nákladů do rozpočtového opatření č. 7/2015 
o 50 000,-Kč
 pro: 14  proti: 0  zdržel se: 0

ROZHODUJE:

- podle ustanovení § 172 odst. 5 zákona č. 500/2004 Sb., správní řád, 
ve znění pozdějších předpisů (dále jen „správní řád“), o námitkách 
uplatněných při veřejném projednání ke Změně č. I Územního plánu 
Štěpánov nad Svratkou 
- vyjádření dotčených orgánů ke Změně č. 1 ÚP Štěpánov nad Svrat-
kou a považuje námitky č. 1, 2, 4 a připomínky č. 1, 2 vznesené v loka-
litě I/Z8 za neoprávněné

VYDÁVÁ FORMOU OPATŘENÍ OBECNÉ POVAHY:
- po ověření podle ustanovení § 54 odst. 2 zákona č. 183/2006 Sb.,  
o územním plánování a stavebním řádu, ve znění pozdějších předpi-
sů (dále jen „stavební zákon“), že návrh změny č. I Územního plánu 
Štěpánov nad Svratkou není v rozporu s Politikou územního rozvoje 
ČR 2015, Zásadami územního rozvoje Kraje Vysočina, ve znění Ak-
tualizace č. 1, se stanovisky dotčených orgánů a se stanoviskem Kraj-
ského úřadu Kraje Vysočina, jako orgán příslušný podle ustanovení  
§ 6 odst. 5 písm. c) stavebního zákona za použití ustanovení § 43 odst. 4  
a § 55 odst. 2 stavebního zákona a v souladu s ustanoveními § 171 až 
174 správního řádu Změnu č. I Územního plánu Štěpánov nad Svrat-
kou
 pro: 9  proti: 1  zdržel se: 5
- odkoupení pozemků pod KD a penzionem Hodůnka a v jeho okolí 
od pana I. Škorpíka parcelní čísla: st.153/1, st.153/2, 30/1, 30/5, 30/6, 
31/1, 31/2, 31/3, 153/3,1064/1,1064/2, 1064/3, 1064/4, 10645, 1103
za dohodnutou cenu 800 000 Kč,

- přípravu Smlouvy o smlouvě budoucí u JUDr. Alexové
- zaplacení daně z převodu nemovitostí ve výši 4%
- zaplacení kupní smlouvy formou šeku České spořitelny za popla-
tek 3 000 Kč

 pro: 15  proti: 0  zdržel se: 0
- mimořádný příspěvek Mikroregionu Bystřicko na projekt Bystřicko 
čte dětem ve výši 3.080,- Kč a mimořádný příspěvek na projekt Letní 
kino 2015 ve výši 216,- Kč
 pro: 15  proti: 0  zdržel se: 0
- finanční příspěvek na činnost národopisného souboru Borověnka 
ve výši 5.000,- Kč
 pro: 15  proti: 0  zdržel se: 0

UKLÁDÁ: 

-radě městyse podat na Kraj Vysočina žádost o monitorování ovzduší  

Zapsala: Mgr. Alena Boháčová
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Letní setkání v Železárnách

S L O V O    S T A R O S T K Y (pokračování ze str. 1)

V druhé polovině srpna pro-
běhlo v Železárnách Štěpánov již 
druhé setkání současného vedení 
městyse s představiteli společ-
nosti, aby společně hledali řeše-
ní ke zmírnění dopadů závodu 

na okolí. Za společnost se opět 
účastnil Milan Huták - výrobní 
a technický ředitel, paní asis-
tentka Lenka Havlíková, externí 
podniková ekoložka Jana Tříletá 
a poprvé také Ivo Jílek – vedoucí 

výroby a Petr Ondráček – vedou-
cí technolog. Městys zastupova-
la starostka Šárka Kunčíková a  
za ekologický výbor Milan Opat-
řil a Vratislav Kubík. Zástupci 
ekologického výboru rovněž 
přizvali na jednání pana Ing. Jo-
sefa Sedláka, odborníka z oboru, 
který se mimo jiné podílel na 
zavedení furanové technologie  
ve Štěpánově a má přehled v ak-
tuálních trendech a moderních 
postupech. S představiteli železá-
ren tak byla vedena diskuse mimo 
jiné o obdobných zařízeních  
ve světě s menšími dopady  
na okolí, o formovacích směsích 
s nižším zápachem, vodním skle, 
bentonitu atd. Samozřejmě zavá-
dění nových postupů je v našem 
případě otázka zejména ekono-
mické výhodnosti a stejných kva-
litativních výstupů…

Prozatím nelze od květnového 
setkání hovořit o konkrétních 
úspěších setkávání, naopak v let-
ních měsících se situace jako již 
tradičně zhoršila. Zvláště v noč-
ních hodinách bylo pro obyvatele 
v okolí těžké se rozhodnout, zda 
okno zavřít a trápit se horkem 
nebo otevřít a nespat kvůli hlu-
ku. Slibované dílčí kroky zatím 
příliš naplňovány nejsou, nic-
méně budeme určitě pokračo-
vat v komunikaci s železárnami  
s cílem zlepšení současné situace 
v oblasti hluku, zápachu i praš-
nosti.

Zastupitelstvo městyse rovněž 
v září uložilo vedení městyse, aby 
oficiálně požádalo krajský úřad 
o zařazení lokality Štěpánova  
do některého z programů na mo-
nitoring množství emisí v ovzdu-
ší.

Ekologický výbor

pětiletou práci v zastupitelstvu, 
z toho čtyři roky ve funkci mís-
tostarostky. Míla se rozhodla 
svou práci jako člen zastupitel-
stva ukončit. Její rozhodnutí mě 
nepotěšilo, protože byla vždy 
aktivním členem zastupitelstva 
i rady, nezbývá než její rozhod-
nutí respektovat a chápat. Já však 
pevně věřím, že práci v kulturní 
oblasti, kterou za svého působe-
ní pozvedla na vysokou úroveň, 
bude dál pomáhat udržovat a 
rozvíjet. Dík Míle náleží za zno-
vuobnovení divadelního sou-
boru, za práci v redakční radě 
Štěpánovinek a za vedení obecní 
kroniky, a jak přislíbila, někte-
rým těmto aktivitám se bude vě-
novat i nadále. Děkuji, Mílo!

Musím také poděkovat bri-
gádníkům z řad studentů – Len-
ce Nečesánkové, Zdeně Ostré, 
Radce Špačkové, Dušanu Víchovi 
a Janu Víchovi, kteří v létě při-
ložili ruku k dílu a díky jejich 
pracovní činnosti máme nově 

natřené ploty a brány na hřbito-
vech, zábradlí u řeky, plot a bránu  
na kompostárně, čisté kontejnery 
na tříděný odpad atd. Děkujeme!

Mé poslední dnešní poděko-
vání patří týmu Štěpánova, který 
náš městys letos reprezentoval 
na Hrách bez hranic v Rožné. 
Družstvo vytvořili Ludmila Lu-
kášková, Lenka Peňázová, Jan 
Lukášek, Pavel Lukášek a Dušan 
Vícha. Jako rozhodčí a podpo-
ra týmu je doprovodili Laďka a 
Luboš Císařovi a Vraťa Kubík 
ml. Skončili na krásném 6. místě  
(z deseti)! Děkujeme!!!

Po mnoha slovech díků bych se 
ráda věnovala ještě alespoň krátce 
projektům, které právě proběhly, 
probíhají nebo nás čekají. Máme 
za sebou rekonstrukci místních 
komunikací, která opět zvýši-
la úroveň kvality života v obci. 
Připravujeme kolaudaci budovy  
č.p. 9 a poté nastěhování nových 
nájemníků. Probíhá rekonstruk-
ce budovy úřadu, výměna střešní 

krytiny byla dokončena, násle-
dovat bude nová fasáda. Na bře-
zen 2016 připravujeme umístění 
poštovny do přízemí úřadu, kde 
je momentálně místnost kotelny. 
Čeká nás v nejbližší době výmě-
na 66 kusů svítidel veřejného 
osvětlení za nová, úsporná tělesa.  
Do Vrtěžíře přivedeme optický 
kabel pro zlepšení signálu digi-
tální kabelové televize a možnost 
internetového připojení. 7. září 
2015 bylo ukončeno analogové 

vysílání kabelové televize. Věřím, 
že přechod na digitální příjem 
bude pro všechny bezproblémový.                                                                                         
Komplexní vyhodnocení všech 
akcí za rok 2015 a výhled  
do roku 2016 podrobně rozeberu 
až v příštím čísle Štěpánovinek.

S přicházejícím podzimem 
nám všem přeji pevné zdraví, 
abychom si ještě užili řadu pří-
jemných podzimních dní nežli 
přijde zima.

Šárka Kunčíková

Dopis Pepovi
Milý Pepo, 
nedá mi to, abych nereagovala na to, co se koncem června ode-

hrálo v Nedvědici. Pro ty, kteří neví, byl bez udání důvodu, oprav-
du intrikánským způsobem, odvolán ředitel ZŠ a poté i propuštěn  
ze zaměstnání pro nadbytečnost. Člověk, který vždy poctivě učil, 
věnoval se sportu, dětem, člověk, který se jako můj kolega a pozdě-
ji nadřízený nikdy nad nás nepovyšoval, vážil si práce všech svých 
kolegů, zkrátka pohodář. A takový byl i život v naší škole. Bylo nám 

hodně líto, když odešel do Nedvědice. Pepo, chtěla bych ti jen říci, 
že ve Štěpánově nezapomněli, máš zde hodně velký zástup lidí, kte-
ří ti vyjadřují podporu. Původně jsem je chtěla požádat o podpis 
pod tento krátký dopis, ale bylo by nás tolik, že by nezbylo místo  
na jiné články. Došlo mi hodně  emailů a proseb, abych ti vyřídi-
la, že všichni ví, jak to v Nedvědici proběhlo, kdo tahal za nitky,  
a  jakým způsobem jsi byl odvolán. Vyřizuji hodně pozdravů  
od dětí, které jsi učil, od bývalých kolegů i od místních občanů. Přeji 
ti hodně zdraví,  pohody a klidu.  

Ze Štěpánova zdraví Jana.
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Myslivost… pro pravé mys-
livce především láska k přírodě,  
pro ostatní neznámý pojem, pří-
padně médii propagovaný pojem 
lov. 

Lov je nedílnou součástí mys-
livosti. Je nástrojem pro udržení 
koloběhu přírody. Pro opravdové 
myslivce je však myslivost přede-
vším láska k přírodě, úcta k jejím 
zákonům a služba v její prospěch.  
Důležitou součástí myslivosti 
jsou také mnohaleté tradice. Ty 
by měly být součástí každého 
lovu. Lov je tedy zakončen zá-
věrečnou poctou zvěři. Jakési 
symbolické rozloučení se zvěří, 
a poděkování Sv. Hubertovi a  
Sv. Dianě, patronům myslivosti, 
za umožnění lovu. 

Důležitými nositeli tradic 

jsou v dnešní době hlavně lo-
večtí trubači. Ti doprovázeli lov 
od pradávna na tzv. parforsních 
honech. Historicky to byli jed-
ni z nejdůležitějších účastníků 
lovu, protože řídili na dálku 
celý lov, lovce i lovecký personál 
s loveckou smečkou. Dodnes se 
lovů účastní a jsou jistě krásným 
zpestřením každého společného 
i individuálního lovu a dalších 
společenských akcí. Hudební 
nástroje, které využívají, jsou les-
nice a borlice. Tyto nástroje jsou  
v ladění in B. Nemají žádné klap-
ky a tak veškeré tóny musí trubač 
zahrát pouze různou sílou dechu. 
Tímto způsobem nástroje zahra-
jí pět různých tónů. Těch využil 
profesor Antonín Dyk a sestavil 
tak deset různých skladeb, které 
doprovázejí tradiční hon od jeho 
začátku, až po závěrečný výřad.

 Hon tedy začíná tím, že se 
všichni jeho účastníci shromáž-
dí na slavnostní nástup, trubači 
zahrají skladbu Vítáme vás. Mys-
livecký hospodář seznámí všech-
ny účastníky s průběhem honu, 
s tím, jaká zvěř se ten den loví 
a v neposlední řadě také řekne 
důležitá bezpečnostní upozor-
nění. Poté zazní skladba Začí-
náme vesele, a všichni odjedou 
do lesa, kde začíná lov rozdělený  
do několika lečí. Každá leč začíná 

skladbou Začátek leče, ta je sig-
nálem pro zahájení lovu, a kon-
čí skladbou Konec leče, která je 
signálem pro konec lovu, od této 
skladby již nikdo střílet nesmí. 
Dalším signálem, kterým trubač 
doprovází hon je Velká přestávka. 
Což je signál zahajující svačinu.  
Na konci této pauzy se hraje 
skladba Konec přestávky. Po pře-
stávce na svačinu pokračují další 
leče. Na konci honu se všichni 
shromáždí ke slavnostnímu ná-
stupu a také k výřadu. Zde se 
hraje skladba Konec honu. Hos-
podář a předseda seznámí všech-
ny o průběhu honu, o tom co se 
ulovilo a co bude následovat.  
V tuto chvíli se také vzdává po-
cta ulovené zvěři a hraje se signál  
pro danou zvěř (např. Divočák, 
Škodná). Na závěr se hraje skladba 
Halali a poté se všichni přesunou  
na tzv. Poslední leč.

Historie lovecké hudby v čes-
kých zemích se datuje od dob 
Františka Antonína hraběte 
Sporcka. Od tohoto času se tru-
bači stali nedílnou součástí kaž-
dé lovecké akce. Bývalo zvykem, 
aby každé panství mělo svého 
hudebního skladatele, který se 
věnoval komponování lovecké 
hudby. Vzniklo tak velké množ-
ství skladeb, které dnes nazývá-
me „Starou loveckou hudbou.“ 

Vedle odkazu hraběte Sporcka je 
největší osobností lovecké hudby 
pan profesor Antonín Dyk, který 
sjednotil signály hrané na společ-
ných lovech, dal tak vznik ryze 
českým loveckým signálům, kte-
ré trubači ctí a používají dodnes. 
„Starou loveckou hudbu“, Dy-
kovo desatero a mnoho dalších 
skladeb používáme při nejrůz-
nějších příležitostech i v dnešní 
době.

Trubači doprovázejí nejen tra-
diční hony, ale také různé slav-
nostní akce, jako jsou plesy, dět-
ské dny, myslivecké dny, výstavy 
trofejí, tradiční podzimní Hu-
bertské mše, a v neposlední řadě 
také lovecké signály doprovázejí 
myslivce na jeho poslední cestě. 

Dnešní trubač je nejen hudeb-
ník, ale také pokračovatel dlou-
hodobé tradice lovecké hudby. 
Měl by znát a dodržovat všech-
ny tradice a jít tak příkladem 
pro všechny kolegy v Hubertově 
cechu. Trubač je tedy živoucím 
odkazem našich předků a v době, 
kdy myslivost a její tradice upa-
dají, je toto důkazem, že stojí  
za to za naši myslivost bojovat. 
Je jedinečná nejen v Evropě, ale i 
na celém světě. Je to něco, na co 
můžeme být pyšní a co musíme 
zachovat pro příští generace …

Soňa Dufková

TRADICE MYSLIVOSTI - LOVECKÉ TROUBENÍ 

ŠTĚPÁNOVSKÁ LÁVKA

Štěpánovská lávka je název 
akce, kterou pro nás v červenci 
připravil místní spolek nohejba-
listů. Lávka se vznášela nad řekou 
a úkolem soutěžících bylo po ní 
přejet na kole a nezmáčet se při 
tom. Přesto se všichni přítomní 
těšili právě na to namočení!

Oproti loňsku byla připravena 
i cesta na druhý břeh řeky, proto 
jsme mohli odvážné cyklisty sle-
dovat z obou stran, hlavně tedy 
jejich pády. Divákům vůbec ne-
vadilo, že na ně občas vystříkla 
voda i s blátem, soutěžícím vy-
datně fandili a užívali si zábav-
nou podívanou. Někteří jezdci  
ve vodě ztráceli boty, sedátka,  
ale ne odvahu! Připravená mo-

tor izova ná 
p o b ř e ž n í 
hlídka vždy  
z bahna vy-
lovila kolo a 
jelo se dál!

K r o m ě 
jízdy na 
kole zde 
byl připra-
ven i převoz na korbici.  
A potom velké překvapení - sou-
boj nad vodní hladinou. „Gladi-
átoři“ křížili své zbraně na lávce 
tak dlouho, dokud neskončil 
protivník ve vodě. Ve většině 
případů tam ovšem skončili sou-
peři oba. Popsat zbraň je nad mé 
umění, kdo ji neviděl, musí se 
přijít příště podívat sám. A také 
ochutnat připravené občerstvení, 

poslechnout živou hudbu 
a hlavně se náramně po-
bavit. 

Předem děkuji nohej-
balistům za příští zábavná 
odpoledne, která pro nás, 
doufám, ještě připraví! 

Lenka Malá

Ve dnech 24. – 28. července 
jsme uskutečnili dlouhodobě 
plánované soustředění mladých 
hasičů a jejich příznivců na řece 
Lužnici. Po náročném nakládání 
obrovské hromady našeho vy-
bavení jsme se v počtu 22 dětí,  
26 dospělých a se čtyřnohým 
kamarádem Terezkou nalodili  
do autobusu. Cesta plně vytíže-
ným autobusem příjemně ubíha-
la, až jsme dorazili do krásného 
prostředí kempu Harrachovka 
nedaleko Tábora. Náš příjezd a 
následný povyk spojený se stavě-
ním stanů narušil ticho poklid-
ného místa v těsném sousedství 
řeky. 

Druhý den našeho pobytu jsme 
se MHD přesunuli o 10 km dále 
proti proudu řeky, kde 
jsme si převzali rafty a ka-
noe. V modrých tričkách 
s logem SDH Štěpánov 
vyrazila naše nepřehléd-
nutelná flotila za vodác-
kým dobrodružstvím.  
I když všude vládlo letos 

sucho, Lužnice byla díky mno-
hým jezům sjízdná. Pouze na pár 
místech jsme museli naše lodě 
přenášet. 

Po vodě jsme ujeli celkem 29 
km, po souši jsme ušli 30 km. 
Děti statečně plnily všechny 
úkoly, včetně večerní stezky od-
vahy přes strašidelný most. Jídlo,  
o které se převážně staral náš 
grilovací tým, bylo skvělé a všem 
moc chutnalo. Tímto posílám 
členům týmu velké díky a rád 
bych také poděkoval všem účast-
níkům za bezvadnou disciplínu 
a velký smysl pro humor. Proto 
snad nikomu nevadilo, že jsme 
téměř po celou dobu neměli sig-
nál pro mobilní telefony a „také 
jsme žili“!

Příště třeba na Ohři 2016 
AHOJ!                     Jaroslav Stárek

Lužnice 2015
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ŠTĚPÁNOVŠTÍ  RODÁCI  A  OSOBNOSTI

15. Jiří Vogt
(1. 4. 1938 Štěpánov nad Svr.)
Strojvedoucí na dráze, jistý 

Gustav Vogt, si našel nevěstu  
ve Štěpánově, za ženu si vzal Rů-
ženku Staňkovou. Mladí manželé 
postupně bydleli v Moravské Tře-
bové, Brně a Žďáru, ale do Ště-
pánova jezdili často na návštěvy.  
Při jedné se jim v bytě u Staň-
ků v čp. 9 narodil syn Jiří. Jir-
ka u nás nikdy trvale nebydlel, 
ale často zde trávil i celé měsíce  
u babičky, především v pozděj-
ším bytě v Panském domě čp. 
12, kde kamarádil hlavně s Bo-
houšem Písaříkem. Z Jirky brzy  
ve Žďáře vyrostl skvělý boxer.

Žďárský boxerský zázrak  
z let 1953–1962 popsal v týdení-

ku Vysočina v létě 1988 Zdeněk 
Juračka, který začal ve žďárské 
sokolovně v roce 1953 trénovat 
mladé zájemce. Jedním z prvních 
byl právě Jirka Vogt, tehdy tepr-
ve patnáctiletý! Dospělí členové 
TJ Spartak svedli první oficiální 
zápas 3. 7. 1953, ale už na konci 
roku se stal krajským přeborní-
kem v Jihlavě mezi dorostenci 
právě i „načerno“ postaršený 
Vogt. S ním ještě Soška a Kubík.

V roce 1954 získal Žďár už 7 
krajských přeborníků, ve své vě-
kové kategorii vyhrál zase Jirka 
Vogt. Ten se stal vzápětí v Kr-
nově dorosteneckým přeborní-
kem Moravy, vyhrál kvalifikaci  
do přeboru republiky a na něm  
v Otrokovicích prohrál až ve fi-
nále s Tökölym ze Spišské Nové 
Vsi. Ovšem už v říjnu 1954 se stal 
Jiří Vogt v pérové váze do 57 kg 
dorosteneckým mistrem repub-
liky rohovnických oddílů DSO 
Spartak v Praze před několikati-
sícovou návštěvou!

Hned 3. ledna 1955 pora-
zil Vogt v kvalifikaci v pražské 
Lucerně před 2 000 diváky br-
něnského Hrbatu a byl zařazen  
do širší reprezentační nomina-
ce na ME do Berlína. Při repre-

zentační premiéře v Bulharsku 
prohrál na body, když první dvě 
kola zkušenému bulharskému 
reprezentantovi velmi dobře 
vzdoroval. I v tomto roce se stal 
Jirka krajským přeborníkem. 
Reprezentoval i proti Berlínu a 
už jako 17letý byl přeřazen mezi 
muže. Jeho trenér psal doslovně 
o „násilném přeřazení“. Boxoval 
pak dva roky za brněnské oddíly 
ZJŠ a Rudá hvězda. Před první-
mi dospělými přebory však Jirka 
omarodil. 

V roce 1956 vyhrál krajské 
přebory v Třebíči a zúčastnil se 
mistrovství republiky na praž-
ské Štvanici za účasti 112 boxe-
rů. Konkurence dospělých byla 
nad jeho síly, ale skončil na so-
lidním 7. místě. Reprezentoval 
pak proti Maďarsku a podílel se 
na vítězstvích žďárského oddílu  
i krajského výběru proti Výcho-
dočechům.

Krajské přebory 1957 se ko-
naly ve Žďáru, domácí postavili  
15 borců a z nich 10 získalo ti-
tul. Samozřejmě i J. Vogt. Totéž 
zopakoval v roce 1958 v Třebíči.  
Na mistrovství Moravy byl 3.,  
ale na mistrovství republiky  
v Ostravě prohrál až ve finále. 

Pustil z rukou vyhrané utkání  
s Takacsem, jenž byl v 1. kole 
počítán, ale i 2. místo bylo mezi 
muži velkým úspěchem! Pro-
ti NDR pak reprezentoval jak  
za juniory, tak i za muže. Kraj-
ským přeborníkem se stal i v roce 
1959.

Ve stejném roce odmaturo-
val na žďárské průmyslovce, ale 
současně omarodil s kostí pra-
vé nohy, šel na těžkou operaci a  
s boxem musel skončit! A v roce 
1962 náhle box ve Žďáru skončil 
nadobro. Jiří Vogt byl opakova-
ně přeborníkem kraje a Mora-
vy, jednou přeborníkem ČSSR 
a jako reprezentant byl zařazen 
do olympijské přípravy pro OH  
v Melbourne. 

Později se však ke sportu 
vrátil. Stavěl jachty a závodil  
na nich. Také se stal horolezcem, 
lezl nejen u nás na Vysoké skále, 
ale zdolal i mnohé alpské vrcholy  
v čele s Matterhornem, Jung Frau 
a Mont Blanckem. Ve Žďasu se ži-
vil jako projektant, dodnes jezdí 
na kole a užívá důchodu v řadov-
ce U Vodojemu. A do Štěpánova 
stále zajíždí na návštěvy k pří-
buzným.

Hynek Jurman

ROZHOVOR S ŘEDITELEM ZŠ MGR. JIŘÍM DUFKEM
Pane řediteli, nový školní 

rok se již naplno rozbíhá. Bude  
v něčem odlišný od těch před-
chozích?

Školní rok se nám již rozběhl 
a obvykle se jeden od druhého 
nijak neliší. To je ale pouze jeden 
úhel pohledu. Zase budou pod-
zimní, vánoční a jarní prázdni-
ny, žáci budou dostávat jedničky 
i pětky a hlavně vysvědčení, tím 
však vzájemná podobnost končí. 
Osobně bych řekl, že každý škol-
ní rok je úplně jiný, ve své podsta-
tě je jiný i každý den. Ve školství 
je velice mnoho proměnných, 
které nám každý den nastavují 
jiná východiska, tím různé způ-
soby řešení. Když nic jiného, tak 
všichni budeme zase o rok starší 
a možná snad i moudřejší. 

Vraťme se ale k původnímu 
smyslu otázky. Ano, i v naší škole 
bude tento školní rok trochu jiný. 
Podařilo se nám ve spolupráci  
s úřadem práce zajistit dotaci  
na asistenta pedagoga. Podařilo 
se nám také získat grant z pro-
středků EU v přibližné výši 450 
tisíc korun na zvýšení čtenář-

ských a komunikačních doved-
ností žáků. V rámci tohoto pro-
jektu pojedou žáci na jazykový 
pobyt do rakouského alpského 
střediska Semmering. Budou 
probíhat čtenářské dílny a fi-
nanční prostředky jsou nachys-
tány i na rozšíření nabídky knih  
ve školní knihovně.  

Je něco, co Vás v poslední 
době ve škole potěšilo?

Těší mě, když vidím kolem 
sebe spokojené žáky. Spokojený 
žák je totiž to největší ocenění 
pro učitele. Těší mě pokrok, kte-
rý je na žácích vidět, zvláště pak 
na těch malých. Také jsem rád, 
když vidím spokojené učitele a 
ostatní pracovníky školy. Pokud 
jsme schopni si navzájem vytvá-
řet příjemné prostředí, pak toto 
přenášíme do vzdělávacího pro-
cesu, čímž pozitivně ovlivňuje-
me vzdělávání a výchovu našich 
žáků. Radost mi pak samozřejmě 
dělá moje rodina a jí patří můj 
velký dík za podporu.

Co byste chtěl v naší škole 
změnit či zlepšit? Do čeho by 
bylo podle Vás ještě třeba inves-

tovat?
Téměř vždy je co zlepšit, stačí 

se rozhlédnout kolem sebe a urči-
tě uvidíme pár příkladů. Ne vždy 
je však nutné něco měnit. Škola je 
ve své podstatě společenství růz-
ných lidí, od dětí a jejich rodičů, 
po zaměstnance a jejich rodiny. 
V takové společnosti se automa-
ticky přenášejí starosti a problé-
my z jednoho na druhého. Tyto 
problémy je zapotřebí s rozvahou 
řešit a ne pouze odkládat.

Co se týká investic, tak všich-
ni vidíme, že škola je po rekon-
strukci a pěkně udržovaná, řekl 
bych, že i dobře vybavená. Ne-
smíme však usnout na vavřínech 
a musíme neustále obnovovat vy-
bavení a postupně tím eliminovat 
technické stárnutí a zaostávání. 
V současné době nás čekají in-
vestice do počítačové sítě. Poda-
řilo se nám získat dotace z EU a  
ve škole aktuálně probíhá pokry-
tí wifi sítí. Z této dotace byli také 
vyškoleni pedagogové na využí-
vání dotykových tabletů ve vý-
uce. Uvažujeme o vyšším zabez-
pečení školy a budeme instalovat 

elektronický přístupový systém. 
Pomocí tohoto systému chceme 
minimalizovat neoprávněné pří-
stupy nepovolaných osob, a tím 
zajistíme větší míru bezpečnosti 
našich žáků. V oblasti vzdělávání 
bych rád zajistil rozvoj technic-
kých dovedností žáků. Je velká 
škoda, že ve škole byly v minulos-
ti zrušeny dílny, a to je vlastně to, 
co bych chtěl změnit.  

Mnozí možná nevědí, že tré-
nujete také mladé bystřické flor-
balisty. Máte v plánu věnovat se 
florbalu i ve Štěpánově?

Ve florbalovém prostředí se  
v Bystřici pohybuji již 15 let, 
tedy od úplného založení oddílu.  
V současné době pracuji ve vý-
boru oddílu a věnuji se trénová-
ní mládeže. Bystřický klub má  
9 družstev přihlášených v pra-
videlných dlouhodobých soutě-
žích, z toho pouze 2 družstva jsou  
v kategorii dospělých. Velkou ra-
dost mi dělá, že se nám podařilo 
v Bystřici vybudovat silný klub. 
Všichni trenéři a vedoucí týmů 
za těch 15 let udělali velký kus 
práce.            (pokračování na str.6)



Minifestival 
vzdělávání

Zveme všechny zájemce  
na setkání zástupců vybraných 

středních škol s žáky 8. a 9. roč.  
a jejich rodiči v budově ZŠ

Schůzka může pomoci žákům  
při rozhodování, kterou školu či 
učební obor si zvolit k dalšímu 
studiu.
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Klub lysek
I v letošním roce proběhne  

na naší škole projekt zaměřený 
na přírodu a ekologii. Naváže  
na úspěšný projekt z minulého 
roku s názvem Kapsa ohnivého 
mloka. Jeho cílem je dále rozvíjet 
vztah dětí k životnímu prostředí  
a přírodě a přesvědčit je, že po-
byt v přírodě je zajímavý a dob-
rodružný. Projekt je tentokrát 
zaměřen na ptačí obyvatelstvo  
v okolí Štěpánova. Již v úterý  
22. září čeká děti pozorování od-

chytu ptactva do sítě a poznávání 
jednotlivých druhů, v průběhu 
roku pak další akce, jako návště-
va záchranné stanice, program  
s odborníky zaměřený na lesní 
pedagogiku či návštěva EDEN 
centra. V květnu se pak děti 
společně s rodiči mohou zúčast-
nit akce Vítání ptačího zpěvu.  
V rámci projektu bude škola vy-
bavena LED osvětlením, daleko-
hledy či zařízením ke sledování 
CO2. Akce je podpořena Krajem 
Vysočina.

Mgr. Bohumila Blechová

Každoročně se účastníme soutěže Jeřabinka ve Žďáře nad Sázavou. 
Soutěž probíhá v okolí Zelené hory a je zaměřena na přírodu a region. 
Děti procházejí jednotlivá stanoviště a pod dohledem odborníků plní 
zadané úkoly. V letošním roce se za naší školu zúčastnily 3 týmy. Tým 
ve složení Dominika Chalupníková, Šimon Štarha, Tomáš Nečesánek 
a Jiří Loukota získal vynikající druhé místo v kategorii mladších žáků.

 Mgr. Bohumila Blechová

Opět na Jeřabince

Rodičovská kavárna podruhé

Do mateřské školy v novém 
školním roce přišlo 13 nových 
dětí ve věku od 2 do 5 let. Čeka-
lo na ně pěkné, čisté prostředí, 
známé i pro ně neznámé hračky 
a mnoho kamarádů. Některé děti 
přišly s úsměvem, jiné se slzič-
kami, s některými pobyla chvíli  
ve třídě maminka. 

Adaptace dětí bude probíhat 
ještě několik týdnů, ale určitě to 
všichni zvládnou a věříme, že se 
jim bude v mateřské škole líbit. 
Nyní se děti společně seznamují  
s jiným režimem a organizací 

dne, než byly zvyklé. Většina ma-
lých dětí potřebuje pomoc s oblé-
káním, stravováním, s hygienou. 
Postupně se však větší samostat-
nosti naučí. Všem dětem se velmi 
líbí na školní zahradě, kde vyu-
žívají prostor k volnému pohybu. 

V průběhu roku je čeká mno-
ho zajímavých činností i kul-
turních akcí. Již 18. září se děti 
potěšily známou pohádkou  
O Červené karkulce, kterou dě-
tem přijeli zahrát herci do mateř-
ské školy.

Za MŠ Marie Skokanová

Z mateřské školy

Plout po moři jen…
To bylo splněné přání dětí ze školní družiny, které se společně  

s dětmi z mateřské školy sešly na plavbě kolem světa. Celý rok se děti 
formou besed, kvízů, soutěží a vyrábění ve školní družině seznamo-
valy se světadíly světa. Závěr roku tak proběhl v námořnickém du-
chu, kdy děti pod kormidlem paní Lenky Cackové a divadla Netra-
trdlo obepluly svět. V „přístavu“ na dvoře za školou bylo hodně veselo. 
Tančilo se, zpívalo se, soutěžilo se. Odměnou za náročnou plavbu bylo 
vyhodnocení námořníků, kteří svědomitě plnili úkoly a získali nejvíce 
bodů. Nejlepší námořníci Tomáš Nečesánek, Hana Cacková a Ondřej 
Loukota převzali věcné ceny. Ani ostatní neodešli s prázdnou. Díky 
rodičům a sponzorům, jejichž  jména jsou uvedena na webu školní 
družiny, proběhla  námořnická tombola. Na úplný závěr nám děvča-
ta z páté třídy připravila tanec na rozloučenou. Byla to krásná tečka 
slunečného odpoledne. Teď už jen přání, aby byl i letošní školní rok  
pohodovou plavbou ve škole a školní družině.                 Jana Poláková

Vizitkou a současně takovým 
vysvědčením je účast „A“ druž-
stva mužů v Národní florbalové 
lize, což je třetí nejvyšší soutěž. 
Za zmínku stojí to, že v týmu již 
hrají naši odchovanci, které ve-
deme od mladších žáků. Určitě 
jsem společně se svými kolegy 
z florbalu přemýšlel, jak dostat 
tento florbal i do Štěpánova.  
V současnosti však spíše hledáme 

cestu, jak ulehčit dětem a rodi-
čům cestování do bystřické haly, 
kde je výborné sportovní zázemí. 
Rozšíření bystřického klubu tedy 
prozatím do Štěpánova neplánu-
jeme, ale nabízíme všem dětem 
možnost se účastnit tréninků  
v bystřické hale. Zde budou tré-
novat se svými vrstevníky a pod 
vedením kvalitních a vyškole-
ných trenérů s licencí. Z pozice 

ředitele školy se pak snažím za-
jistit vybavení kabinetu tělesné 
výchovy kvalitním materiálem 
pro využití v rámci tělocviku, 
tím naši žáci mohou získat zákla-
dy florbalu a dále je pak rozvíjet 
třeba v bystřickém klubu.

Co byste kolegům pedago-
gům, žákům i rodičům chtěl 
do školního roku 2015/2016 po-
přát?

Rád bych popřál svým kole-
gům, žákům i rodičům klidný a 
příjemný školní rok, samé dob-
ré lidi kolem sebe, pohodovou a 
přátelskou atmosféru, ale ze vše-
ho nejvíce šťastné rodinné záze-
mí a pevné zdraví. 

Děkuji za rozhovor.

Ptala se Petra Stárková

ROZHOVOR S ŘEDITELEM ZŠ MGR. JIŘÍM DUFKEM                                  (pokračování ze str. 5)

Vánoční jarmark
Žáci a učitelé základní školy Vás 
srdečně zvou na vánoční jarmark  

spojený s vystoupením žáků  
a na vánoční dílny. 

Přijďte si za námi 

v neděli 
užít vánoční atmosféru. 
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Fenomén Panský dům
Původní malá chaloupka číslo 

12 vznikla ve Štěpánově součas-
ně s dalšími domy na náměstí 
během jeho výstavby. Náměstí 
se budovalo ve tvaru obdélní-
ka spodní stranou od fary až  
ke mlýnu a opačnou stranou 
zpět ke kostelu. Tuto obyčejnou 
chaloupku velkoryse přestavěl 
po roce 1840 nájemce štěpánov-
ských železáren Ignác Částka 
na poschodí zhruba do dnešní 
podoby. Podle obecní kroniky 
stavbu „prodal pak pánům“. Tuto 
formulaci lze chápat tak, že si 
jednotlivé byty zřejmě odkoupi-
li úředníci železáren, bydlel zde  
i jejich ředitel. Proto název „Pan-
ský dům“, který se zachoval do-
dnes. Pro obyčejné dělníky byla 
využita stodola, která k domu 
čp. 12 patřila. Byly z ní zřízeny 
byty pro dělníky a nazvána byla 
„Vystrčilkou“ (čp. 45), protože 
vyčnívala z dosavadní zástavby. 
V pozdějších dobách si dělníci 
zakupovali byty přímo v čp. 12. 

V Panském domě sídlila v le-
tech 1879–1937 četnická stanice, 

pak byla přestěhována do č. 8.  
A v letech 1940–1941 byla v Pan-
ském domě č. 12 umístěna sta-
vební kancelář ing. Peřiny, která 

připravovala výstavbu dálnice 
Plzeň – Ostrava přes Štěpánov. 

V tomto Panském domě vy-
rostla či žila řádka zajímavých 
osobností. Jako zhruba deseti-
letý se sem přistěhoval dnešní 
osobní tajemník kardinála Duky,  
P. PhDr. Norbert Milan Badal, 
kněz a spisovatel. Působil v řadě 
funkcí a vydal pěknou řádku 

knih (Desatero nepovídek, Apo-
kryfy pro kočku, Zcestopisy, 
Ranní rozcvičky, Chutě Evropy, 
Rozcvičky před usnutím, Ctnos-

ti a neřesti na Kuksu ad.). Vzpo-
mínám si na návštěvy a večírky, 
které jsme v bytě jeho maminky 
pořádali. Později sem zajížděly 
návštěvy neskonale vzácnější, 
třeba spisovatel Ivan Klíma. Mi-
lan měl už jako chlapec kameru, 
a tak jsme také natáčeli i všelijaké 
snímky.

Ve stejném domě č. 12 žila 

kratší čas i Eva Fantová-Fröm-
melová, autorka dětských knih 
Pohádky, které šeptají víly a Pří-
běhy skřítka Kapradínka.

A teprve nedávno jsme zjistili, 
že ve stejném domě pobýval často 
u prarodičů i jeden pozdější vý-
borný boxer, Jiří Vogt. Dokonce 
to vypadalo, že se přímo v Pan-
ském domě narodil, ale rodný list 
i rodinné vzpomínky prozrazují 
něco jiného. Narodil se v čísle 9, 
tedy o pár metrů dále. První sto-
pu o něm zachytil Vladimír Va-
lach ve Žďáru, něco z pamětí vy-
lovili pan učitel František Valach 
a paní Marie Valachová z č. 4, 
nakonec jsem se s bývalým spor-
tovcem sešel na křtu své knihy 
Ozvěny Vysočiny. V připravova-
né knize jsem jej měl uvedeného 
ještě v době, kdy jsem netušil, že 
jde o štěpánovského rodáka. Více 
o něm najdete v kapitolce o rodá-
cích a osobnostech.

Stará pohlednice dosvědčuje, 
jakou krásnou budovou Panský 
dům býval. Dnešní otlučený stav 
je pravým opakem. Co kdyby se  
s tím něco udělalo?

Hynek Jurman

CO MOŽNÁ NEVÍTE
Hledejte v Ozvěnách Vysočiny

Vážení čtenáři,
rád bych vám představil svoji  

35. knihu, kterou jsem ve Štěpá-
nově dlouhá léta smolil. Jmenuje 
se OZVĚNY VYSOČINY (pěkná 
kniha formátu A 5, pevná vazba, 
368 stran, barevná příloha) a ob-
sahuje vše podstatné, co o Vyso-
čině znám. 

Snad v ní najdete i něco, co 
jste dosud nevěděli. Třeba to, že  
na perpetuu mobile pracovali ne-
závisle a odhodlaně Cyril Mareš 
v Pivonicích a Eduard Hamerský 

ve Víru. Že stařenka na obraze  
na hradě Svojanově měla ještě 
před pěti lety oči otevřené, nyní 
jsou však pevně semknuty! Že 
jeden z největších psích hřbito-
vů mají v Kunštátu u zámku. Že 
Janu Zrzavému prorokoval dok-
tor, že se nedožije 20 let. A že se 
pozdější malíř světového formá-
tu nedostal čtyřikrát na pražskou 
Akademii. Ve slávě se dožil 87 
let...

Víte, že v roce 1817, kdy bylo 
vynalezeno první jízdní kolo, už 
na něm jezdil básník Jan Kollár? 
A že Petr Bezruč měl po třech 
lekcích na kole rozbitý nos, cvi-
kr, hodinky a gatiska na kolenou? 
Že každý stíhaný byl zachráněn, 
když se dotkl plotu v Uhřínově? 

Víte, že u Šťastných ve Víru 
platili básníci útratu svými ver-
ši a že Jan Masaryk se koupal  
ve Svratce v dámských plavkách? 
Že v okolí Štěpánova tvořili mno-
zí malíři, spisovatelé a relaxovali 
tu i hudebníci? Že Julius Pelikán 
zanechal na Žďársku, Novoměst-
sku a Bystřicku desítky soch kva-
litou nesrovnatelných s dnešní 
kýčovitou tvorbou?

Víte, že nejvíce zápasů v Euro-
lize odehrála žďárská basketba-
listka Eva Vítečková? A že rych-

lobruslařka Martina Sáblíková 
získala 10 světových zlatých me-
dailí na jednotlivých tratích, 3 ve 
víceboji a 3 na olympiádách? Že 
Josef Luňák nikdy v životě ne-
šel namáhavější cestu než kolem 
Bobrůvky-Loučky u Trenkovy 
rokle? Že na Bystřicku vyrůs-
tali herci Jiří Krytinář, Markéta 
Plánková, Petra Špindlerová i 
houslistka Gabriela Demeterová?

Víte, kde všude se točily 
Četnické humoresky? Jasně,  
i ve Štěpánově... Že Jaroslav Fo-
glar dokončoval román Hoši  
od Bobří řeky na březích Sázavy 
a Záhadu hlavolamu u souto-
ku Chvojnice s Oslavou? Že se 

v Číhošti nejen pohnul kříž, ale 
záhadné věci se tam dějí dodnes. 
Že se stále nenašel vrah Anežky 
Hrůzové a nevyjasnily se ani kr-
vavé události v Babicích?

Víte, jak pozoruhodným kra-
jinářem je malíř Přemysl Po-
vondra? Za nejkrásnější krajinu 
totiž považuje ženu... Dočtete se 
prostě mnohé z kraje od Tišnova 
k pramenům Svratky, ale zajíma-
vosti nechybějí ani z Havlíčkob-
rodska, Pelhřimovska a dalších 
koutů Vysočiny.

Knihu zakoupíte přímo u mne, 
v prodejně pana Vázlera, snad i ve 
stánku na náměstí.

Hynek Jurman

S P O L E Č E N S K Á
            K R O N I K A

Jubilanti:
Významné životní jubileum oslaví v měsících říjen - prosinec 2015:

Váchová Emilie  Štourač František
Sobotová Alena   Boháčová Alena
Markytánová Milada Humpolíček František
Kubíková Eva  Havlíčková Vlasta
Kincová Danuška Janeček Rudolf
Nekola Pavel  Štarha Jindřich

B L A H O P Ř E J E M E !
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LÉTO S ŽENAMI

Slunečné léto je už pomalu za námi…
Proberme zážitky s našimi ženami!
Nejdříve jsme se po Svratce plavily,
dětem soutěže jsme tam připravily!
Setkání rodáků naši podporu mělo...
Volno si pak vzala naše mysl i tělo!
Když ale dětem prázdniny končily,
také jsme se s létem vesele loučily,
na koupališti stála naše stanoviště… 
Jaké soutěže si připravíme příště?
Nakonec výlet na zámek pohádkový!
Letos na Hlubokou! Za rok - kdo ví?!
Neprozradím, jaké plány teď máme.
Ale krásně barevný podzim čekáme!!!  

               LM

Plaviáda
Když si představíme letošní 

léto, napadne nás hlavně pálící 
slunce a velké sucho. Ovšem tý-
den před začátkem prázdnin byl 
chladný a deštivý. Plaviáda byla 
naplánována na poslední školní 
den, voda ve Svratce studená, ale 
přesto se našli odvážlivci, kteří 
svá plavidla k řece dopravili. Pro-
tože svou účastí nás poctila i Deš-
ťová víla, poprosili jsme ji, aby 
nám nahoře domluvila slunečný 
den! Kromě ní jsme pak na vodě 
mohli spatřit Klobouk kouzelní-
ka Pokustóna s Bobem i Bobkem, 
cirkusové šapitó s veselými klau-

ny a dokonce celé fotbalové hřiště 
i s fotbalistkami! Skupinka (dnes 
už bývalých) žáků deváté třídy 
se rozhodla, že ukončení štěpá-
novské školní docházky oslaví 
ve vodě, proto také dopravila  
ke Svratce nafukovací matrace. 

To chtělo velkou odvahu, proto-
že spolu s lehátky a kruhy muse-
li do ledových vln ponořit i svá 
těla! Aby to plavci neměli tak 
jednoduché, museli proplavat i 
velkými brankami, které byly za-
věšeny nad řekou . Na břehu pak 

stál obrovský nafukovací hrad a 
byly připraveny soutěže pro děti 
a občerstvení pro všechny. Od-
poledne bylo opravdu zábavné, 
kdo vydržel do večera, mohl si  
i zazpívat! 

O pár týdnů později jsem za-
slechla rozhovor pro mne ne-
známých lidí: „Škoda, že jsme 
nestihli tu štěpánovskou plavi-
ádu, prý to bylo povedené. Už 
jsem měla vymyšlené, za co bych 
se převlékla!“ Je potěšující, že se  
o nás mluví i za hranicemi Štěpá-
nova. A zároveň i výzva pro naše 
spoluobčany - také přemýšlejte, 
čím byste nás příští rok překva-
pili!                               Lenka Malá

NOHEJBALOVÝ TURNAJ TROJIC
U MARYŠE V PODHÁDÍ -
tak to pozvánka uvádí...
Na rozdíl ode mne tam nohejbal hrát umí.
Já té hře, přiznám se, moc nerozumím...
Ale vím, že ti, kteří tam v sobotu byli,
krásné a zábavné odpoledne si užili...
Mnozí míčem se přes síť trefit snažili...
Statečné dívky si též nohejbal zkusily...
Na děti také nohejbalisté nezapomněli...
Velice zábavné hry tam připravené měli...
Šťavnaté masíčko se na rožni opékalo...
Zábavu si lidé hlučně užívali! A ne málo!!!
Na večer tombola byla připravena bohatá...
S živou hudbou zpívali si chlapci i děvčata...
Už to tak vypadá, že ve Štěpánově zkrátka
letním kulturním střediskem byla Svratka! 

           LM

Kličkovaná, Souznění, Chyť si 
mě... To nejsou názvy písniček, 
ale úkolů, které plnili soutěžící  
na 2. ročníku Her bez hranic  
v Rožné počátkem září. Naši 
hráči Lída, Léňa, Dušan, Honza 
a Pavel statečně obhájili loňské 
6. místo proti družstvům z Bys-
třice, Dalečína, Dolní Rožínky, 
Rozsoch, Rožné, Strážku, Věžné, 
Víru a Vranova nad Topľou. Ov-
šem pozor! Letos dvě družstva 

přibyla, proto považuji naše 
umístění za velký úspěch! 
Konkurence byla totiž silná 
a dokonce mezinárodní!

Největší obavy měla naše 
pětice z disciplíny Věž z nás, 
kde měli tvořit pyramidu  
z lidských těl, přitom ze do-
týkat země jen těmi částmi 
svého těla, které budou mít 
uvedeny v zadání. Obavy 
nebyly na místě, protože 

základnu pyramidy tvořil Dušan 
a ten se hned tak něčeho neza-
lekne. Trošku víc jim dala zabrat 
soutěž Na vysoké noze, protože 
se na chůdách již dlouho nepro-
cházeli. Rozsošský biatlonový 
parkur se nám také moc nepove-
dl, ale určitě to bylo tím, že z jíz-
dy na dřevěném koni jsme dávno 
vyrostli. Zato soutěž Mravenčí 
zadeček jsme zvládli bravurně. 

Škoda, že jsme si na ni nevsadili 
Žolíka, to by bylo bodů! 

Možná jste si všimli, že použí-
vám slovo my, přestože jsem ne-
soutěžila. Ale úkoly jsem s našimi 
hráči tak prožívala, až mi tekly 
slzy. Byly to ovšem slzy od smí-
chu! Ten byl 
ostatně slyšet 
na fotbalo-
vém hřišti ze 
všech stran! 
Hráče napad-
la i myšlenka, 
zda kašpárek 
ve znaku Her 
nezna mená , 
že ze sebe 
dělají šašky.  
S tím rozhod-
ně nesouhla-
sím! Vždyť za 
odvahu, která 

jim nechyběla, by zasloužili ne 
šaškovskou čepici, ale královskou 
korunu! Protože žádnou tako-
vou nemám, aspoň jim jménem 
štěpánovských diváků děkuji  
za opravdu báječně prožité odpo-
ledne!   Lenka Malá

ŠTĚPÁNOV NA HR ÁCH BEZ HR ANIC


